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SUMMARY 
 

Most of the world’s economic sectors have been liberalized. Yet the energy sector remains an 
exception to the economic rules of free trade and foreign direct investments. More than any 
other form of energy, (conventional) oil has been a blatant outlier in terms of state dominance. 
National Oil Companies (NOCs) currently own more than 70% of global oil reserves and 
control over 60% of the world’s oil production. This is striking, especially because until the 
1970s, oil industries were run under the concession system, in which International Oil 
Companies (IOCs) controlled the hydrocarbons in oil producing countries.  
 

Research Focus 

This doctoral dissertation focuses on one sector of the oil industry, i.e. the oil exploration and 
production sector, also known as the oil upstream. Along the oil value supply chain, the 
upstream is the highest revenue-generating sector and for that matter, considerably more 
relevant to both oil companies and oil producing countries than the ‘midstream’ 
(transportation) or the ‘downstream’ (refining and marketing), both of which have been 
historically less profitable.   

Of the different possible ways to exercise state control, this dissertation focuses on the NOCs 
as a direct means to the end. Alternative policy tools like the concessionary and contractual 
systems, including fiscal elements, are hands-off exercises of control by the state, which raise 
the question of effectiveness in ruling the oil sector and taking the fair share of oil revenues. 
History has taught us that NOCs have been preferred by producer countries in their endeavour 
to gain control over national resources and were created for this purpose. 
 

Empirical Puzzle and Research Question 

The empirics of control structures in the oil upstream sector reflect a large diversity across the 
world from the 1970s until today. Given the understanding that oil resources need to be 
produced to the benefit of the people in host countries and the widespread view that foreign 
oil companies are not observant of the respective national interests, it is surprising to find 
evidence showing that some oil producing states have granted control rights to IOCs. The 
question guiding this research therefore is: Why have oil producing countries pursued diverse 
policies in their oil upstream sector? The oil upstream sector policy looks into the control 
structures present in the respective sector. Operationally, state control in the oil upstream 
sector translates into the ratio of production operated by the NOC to the total production of a 
country. The difference from 1 or in percentages, 100%, builds private control. 
 

Theory and Framework of Analysis 

To explain variation in oil upstream sector policies across oil producing countries worldwide, 
this research puts forward an analytical framework which brings together three bodies of 
literature: the Nationalization/ Expropriation literature, the NOCs literature, and the Resource 
Curse literature. A fourth body of literature is used to strengthen the case studies – namely, 
Middle East Area Studies. This research is one of the first systematic scholarly endeavours to 
analyze the allocation of upstream control rights in oil producing countries globally. 
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Data and Methodology 

The analytical framework is tested in a mixed-methods design, which combines econometrics 
with two case studies from the Middle East region. Drawing on a dataset compiled from eight 
different sources for 28 oil producing countries in the timeframe 1987–2010, a Tobit analysis 
with a dynamic panel fractional estimator is used to identify the determinants of oil upstream 
sector policies globally. For the case studies on Saudi Arabia and Abu Dhabi in the United 
Arab Emirates, primary data was collected through semi-structured interviews with 33 high-
level experts from the oil industry, government, energy consulting, international 
organizations, think-tanks and academia in the course of a Fulbright Visiting Scholarship 
(2011–2012) in Washington D.C. / the United States. 
 

Results 

The statistical analysis shows that the domestic constraints of a political and economic nature 
– i.e., executive constraints, oil reliance, and the interaction of the two – are highly relevant 
for the oil upstream policy choice. The contextual factors in the statistical setup – i.e., 
geological conditions, technical capabilities of the NOC and international oil price – matter 
only in part for the oil upstream sector policy chosen by state leaders and/ or the collective 
executive.  

By comparison, the case studies confirm the role of executive constraints, oil reliance and 
also, geology. They find no explanatory power for oil prices and, opposite to the statistical 
results, render the technical capabilities of the state-owned oil company quite important for 
the oil upstream policy choice. They also reveal that apart from geology and oil prices, the 
three other factors included in the initial analytical framework – i.e., technical capabilities of 
the NOC, oil reliance and political constraints – are heavily embedded in the historical path of 
development. The case studies further uncover four other major explanations: (1) the 
historical premises of the modern state; (2) the start of oil production as an indicator of the 
actual beginnings of the oil industry in the respective state; (3) demographics as a proxy both 
for popular pressures for nationalization and the need for diversification of security; and not 
least, (4) the penchant of the ruling family and ruling elites for a well-functioning oil 
upstream policy in the absence of executive constraints. 
 

Relevance of the Findings 

This research conceptualized, operationalized and explained one type of economic policy 
which has been marginally addressed so far: oil upstream sector policy. The revised analytical 
framework portends that the extent of political constraints in the oil producing country is 
crucial to explain the policy choice in the oil upstream. The higher the level of constraints is, 
the more likely it is that the policy choice converges to the public preference – that is, high 
(complete) state control in the oil upstream sector – in spite of the contextual parameters on 
the ground which might bring about requirements not achievable by the NOC. By contrast, 
the lower the limits on the policy-making process are, the more prone the incumbents become 
to adopt rational oil upstream sector policies from an economic perspective given the context-
defining factors – namely, geological conditions, technical capabilities of the NOC, oil 
production start, state capacity at the time of gaining control over the oil resources, and 
demographics. This inclination towards economic rationality by incumbents increases with 
higher degree of national oil reliance. Finally, this research shows that policies in the oil 
upstream sector are not exclusively determined by one cluster of factors such as technical, 
economic or political, but by a combination thereof. 
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ZUSAMMENFASSUNG 
 

Liberalisierung ist in die meisten Sektoren der Weltwirtschaft eingedrungen. Dennoch bleibt 
der Energiesektor eine Ausnahme von den wirtschaftlichen Regeln des freien Handels und der 
ausländischen Direktinvestitionen. Mehr als jede andere Form von Energie ist das Erdöl ein 
Sonderfall in Bezug auf die Dominanz des Staates. Staatliche Ölgesellschaften besitzen 
derzeit mehr als 70% der weltweiten Ölreserven und die Kontrolle über 60% der weltweiten 
Erdölproduktion. Dies ist besonders auffällig, weil bis zu den 1970er Jahren die Ölindustrien 
im Rahmen des Konzessionssystems geführt wurden, in denen die internationalen Ölfirmen 
die fossilen Brennstoffe in den erdölproduzierenden Ländern dominiert haben. 
 

Forschungsschwerpunkte 

Diese Dissertation konzentriert sich auf einen Sektor der Erdölindustrie – und zwar den 
Erdölfördersektor. Entlang der Erdölaufbereitungslieferkette bildet die Erdölförderung den 
lukrativsten Sektor und ist aus diesem Grund auch sowohl für Ölkonzerne als auch für 
Ölförderländer deutlich relevanter als der Öltransport- und der Ölaufbereitungssektor (inkl. 
Vermarktung), die sich historisch gesehen als weniger profitabel erwiesen haben.  

Von den verschiedenen Möglichkeiten, staatliche Kontrolle auszuüben, konzentriert sich diese 
Forschung auf staatliche Ölgesellschaften als direkte Mittel zum Zweck. Alternative 
Instrumente wie Konzessions- und Vertragssysteme, einschließlich steuerlicher Elemente, 
sind eine indirekte Ausübung staatlicher Kontrolle, die Fragen nach der Wirksamkeit der 
Führung des Ölsektors und dem gerechten Anteil von Öleinnahmen stellen. Die Geschichte 
lehrt uns, dass staatliche Ölgesellschaften von den Ölförderländern in ihren Bemühungen, die 
Kontrolle über die nationalen Ressourcen zu erhalten, bevorzugt und mit diesem Zweck 
gegründet wurden. 
 

Empirisches Puzzle und Fragestellung 

Die Empirie von Kontrollstrukturen im Erdölfördersektor reflektiert große weltweite Vielfalt 
seit den 1970er Jahren bis heute. Angesichts der Erkenntnis, dass die Ölressourcen zum 
Nutzen der Menschen in den Gastländern dienen sollen, sowie angesichts der weit 
verbreiteten Ansicht, dass internationale Ölfirmen nicht dem jeweiligen nationalen Interesse 
folgen und auch angesichts der Tatsache, dass einige der Ölförderländer den internationalen 
Ölfirmen Kontrollrechte in dem Erdölfördersektor gewährt haben, stellt diese Doktorarbeit die 
folgende Forschungsfrage: Warum unterscheiden sich Ölförderländer in der Ölförderungs-
politik, die sie verfolgen? Die Ölförderungspolitik bezieht sich auf die Kontrollstrukturen in 
der jeweiligen Branche. Operationell ist Staatskontrolle im Erdölfördersektor der Anteil der 
Produktion der staatlichen Ölgesellschaft zu der Gesamtproduktion pro Ölförderland. Die 
Differenz von 1 oder, in Prozent, zu 100% bildet private Kontrolle. 
 

Theorie und Analyserahmen 

Um die Vielfalt der Ölförderungspolitiken in Ölförderländern weltweit zu erklären, schlägt 
diese Forschung einen analytischen Rahmen vor, der drei Literaturstränge zusammenbringt: 
die Verstaatlichungs-/ Enteignungsliteratur, die Literatur zu staatlichen Ölfirmen sowie die 
des Ressourcenfluchs. Ein vierter Literaturstrang wird verwendet, um die Fallstudien zu 
stärken – nämlich die Nahost-Studien. Diese Doktorarbeit ist eine der ersten systematischen 



vii 
 

wissenschaftlichen Arbeiten, die die Zuweisung von Kontrollrechten im Erdölfördersektor der 
Ölförderländer weltweit analysiert. 
 

Daten und Methodik 

Der analytische Rahmen wurde mit einem Methodenmix getestet, der ökonometrische 
Analysen mit zwei Fallstudien aus der Nahost-Region kombiniert. Aufgrund von einem 
Datensatz, der von acht verschiedenen Quellen für 28 Ölförderländer im Zeitraum 1987–2010 
zusammengestellt wurde, wurde eine Tobit-Analyse mit einem dynamischen Panel-Anteils-
schätzer verwendet, um die Determinanten von Ölförderungspolitiken global zu identifizieren. 
Für die Fallstudien zu Saudi Arabien und Abu Dhabi in den Vereinigten Arabischen Emiraten 
wurden primären Daten über semi-strukturierte Interviews mit 33 hochrangigen Experten aus 
der Ölindustrie, Regierungen, Energieberatungen, internationalen Organisationen, Think-
Tanks und der Wissenschaft im Laufe eines Fulbright Stipendiums (2011–2012) in 
Washington DC in den USA gesammelt. 
 

Ergebnisse 

Die statistische Auswertung macht die innerstaatlichen Zwänge politischer und 
wirtschaftlicher Natur – und zwar Regierungseinschränkungen, Ölabhängigkeit und deren 
Interaktion – sehr relevant für die Auswahl der Ölförderungspolitik. Die Kontextfaktoren in 
der statistischen Analyse, d.h. die geologischen Bedingungen, die technischen Fähigkeiten der 
staatlichen Ölfirma und die internationalen Ölpreise, spielen nur eine marginale Rolle für das 
Staatsoberhaupt und/ oder die Kollektivregierung in deren Entscheidung über die 
Ölförderungspolitik.  

Zum Vergleich: die Fallstudien bestätigen die Rolle der Regierungseinschränkungen, der 
Ölabhängigkeit sowie der geologischen Bedingungen und finden keine Aussagekraft für die 
Ölpreise. Im Unterschied zu den statistischen Ergebnissen erweisen sich die technischen 
Fähigkeiten der staatlichen Ölfirma als sehr wichtig für die Ölförderungspolitik. Die 
Fallstudien zeigen auch, dass – abgesehen von der Geologie und internationalen Ölpreisen – 
die in dem ursprünglich vorgeschlagenen Analyserahmen enthaltenen drei anderen Faktoren, 
nämlich die technischen Fähigkeiten der staatlichen Ölfirma, die Ölabhängigkeit sowie die 
politischen Einschränkungen, stark in der historischen Staatsentwicklung eingebettet sind. Die 
Fallstudien decken vier weitere Erklärungen auf: (1) die historischen Prämissen des modernen 
Staates; (2) der Beginn der Ölförderung als Indikator für den tatsächlichen Start der 
Ölindustrie im jeweiligen Staat; (3) Demografie als Proxy sowohl für den gängigen 
Bevölkerungsdruck für die Verstaatlichung der Ölindustrie als auch für die Notwendigkeit zur 
Diversifizierung der Sicherheit; und (4) die Vorliebe der herrschenden Familie und 
herrschenden Eliten für eine gut funktionierende Ölförderungspolitik in Abwesenheit von 
politischen Einschränkungen. 
 

Relevanz der Ergebnisse 

Diese Forschung konzeptualisiert, operationalisiert und erklärt eine Wirtschaftspolitik, die 
bisher nur marginal thematisiert wurde, nämlich Ölförderungspolitik. Der überarbeitete 
Analyserahmen deutet darauf hin, dass das Ausmaß der politischen Einschränkungen in den 
Ölförderländern ausschlaggebend für die politische Entscheidung über die Ölförderungs-
politik ist. Je höher der Grad der Einschränkungen ist, desto wahrscheinlicher ist es, dass die 
Entscheidung in die Richtung der Öffentlichkeitspräferenz – d.h. hoher (vollständiger) 
Staatskontrolle im Erdölfördersektor – trotz der Kontextfaktoren, die für die staatliche 
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Ölfirma unerreichbare Anforderungen hervorrufen können, konvergiert. Im Unterschied dazu 
sind die Einschränkungen auf den politischen Entscheidungsprozess je geringer, desto bereiter 
die Amtsinhaber dazu sind, eine rationale Ölförderungspolitik unter Berücksichtigung der 
Kontextfaktoren – nämlich der geologischen Bedingungen, der technischen Fähigkeiten der 
staatlichen Ölfirma, des Beginns der Erdölförderung, der Staatskapazität zum Zeitpunkt der 
Erlangung der Kontrolle über die Ölressourcen, und der Demographie, zu betreiben. Die 
Neigung der Amtsinhaber zu einer rationalen Ölförderungspolitik wächst mit höherer 
Ölabhängigkeit. Schlussendlich zeigt diese Forschung, dass die Ölförderungspolitik nicht 
ausschließlich durch eine Art von Faktoren (z.B. technische, wirtschaftliche oder politische 
Faktoren) bestimmt wird, sondern durch deren Kombination. 
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